

ABSTRAK

Kajian ini bertujuan untuk memahami dengan lebih jelas tentang pandangan ahli-ahli *fiqh* dari berbagai mazhab *Sunnī* mengenai kontrak *muḍārabah* iaitu mengenai perkara-perkara yang berkaitan dengan pembinaan kontrak, sifat kontrak, pihak-pihak yang boleh terlibat dalam kontrak berkenaan, sifat modal, agihan keuntungan, tanggungan kerugian, penyelesaian pertikaian antara pihak yang berkontrak dan pembubaran *muḍārabah*; mengenal pasti antara pandangan *fuqahā'* yang lebih sesuai dengan keadaan semasa. Kajian juga cuba menilai setakat mana kesesuaian *muḍārabah* untuk diguna pakai dalam pengurusan kewangan moden serta mengenal pasti faktor-faktor yang menyebabkan *muḍārabah* tidak dapat dilaksanakan dengan meluas dalam pembekalan modal untuk membiayai aktiviti perekonomian, khususnya dalam kegiatan ekonomi pada skala yang besar.

Hasil kajian ini menunjukkan bahawa kontrak *muḍārabah* adalah suatu kontrak *mu'āwaḍah* iaitu kontrak yang ada balasan bukan *tabarru'*, sukarela. *Fuqahā'* sepakat bahawa harta modal *muḍārabah* di tangan *muḍārib* adalah berupa harta amanah di bawah jagaannya. Sebarang kerugian, kerosakan atau kehilangan tidak dipertanggungjawabkan kepadanya. Faktor ini amat mempengaruhi pemilik modal membuat keputusan untuk menyertai atau tidak menyertai kontrak *muḍārabah*. Pemilik modal yang tidak yakin di atas keamanahan dan kepakaran *muḍārib* tidak akan bersedia untuk menyerahkan modal miliknya untuk diperniagakan secara *muḍārabah*.

Dari segi teorinya, *muḍārabah* secara berkelompok kelihatan lebih praktikal untuk dipakai dalam institusi kewangan moden kerana ia boleh menyumbangkan sejumlah modal yang besar bagi melaksanakan projek perekonomian. Namun ketiadaan *ḍamān muḍārib* menjadi satu faktor utama menyebabkan berlaku kesangsian di pihak institusi kewangan untuk melepaskan wang di tangan mereka untuk diperniagakan oleh *muḍārib*. Ini terbukti dengan kecilnya jumlah pembiayaan pelanggan yang dibuat secara *muḍārabah* dalam institusi kewangan di Malaysia. Dalam pada itu perniagaan yang dibuat oleh pihak penerima modal secara *muḍārabah* itu pula kebiasaannya dilakukan dalam aktiviti perniagaan secara *murābahah*, *bay' al-'inah*, memegang gadai dan aktiviti-aktiviti perniagaan melalui kontrak lain yang hampir terjamin dari segi keselamatan modal dan keuntungannya. Kerana itu, didapati kebanyakan pembiayaan modal secara *muḍārabah* adalah berlaku dalam Mudharabah Antara Bank, Mudharabah Khas dan dalam Sistem Pejelasan Cek Antara Bank. Didapati juga bahawa institusi kewangan Islam lebih bersedia untuk menerima deposit daripada pelanggan mereka secara *muḍārabah* iaitu dengan menjanjikan sebahagian keuntungan untuk mereka. Manakala perniagaan yang dilakukan oleh bank ke atas wang deposit itu pula adalah dibuat secara bebas, tidak dilakukan secara *muḍārabah* juga kerana mahu mengelakkan risiko kerugian yang hanya akan ditanggung oleh institusi kewangan sebagai pemilik modal, jika ianya berlaku.

ABSTRACT

This research aims to give a better understanding on the views of *fuqaha'* (jurist) from the various *Sunni* school of thought on contracts under *muḍārabah* such as on the implementation of contract, characteristics of contract, related parties in the contract, characteristics of investment, distribution of profit, loss incidences, solutions on dispute among the related parties in the contract and dissolution of contract; and identification of suitable views under *fuqahā'* for the current time. The research also tried to evaluate the extent of the suitability of *muḍārabah* to be used in modern financial management and to identify the negative factors that have prevented *muḍārabah* from being widely implemented to acquire investment for economic funding, especially in large scale economic activities.

The research shows that the *muḍārabah* contract is a *mu'awāḍah contract*, that is, a contract that has a non *tabarru'*. *Fuqahā'* unanimously agree that the *muḍārabah* capital/investment is the fund under the *muḍārib's* custody. Any loss or damage is not its responsibility. This factor influenced capital owners or investors to make the decision to either participate or not participate in the *muḍārabah* contract. Thus, investors who were uncertain on the honesty and expertise of *muḍārib* would not invest their capital under *muḍārabah*.

Theoretically, *muḍārabah* in a group deemed more practical to be used in modern financial institutions because it could generate a large sum of capital that could be used in funding economic projects. However, without the important factor, *ḍamān muḍārib*, it would cause suspicion in the financial institution sector to invest their capital under *muḍārib*. That was, why only a small portion of *muḍārabah* in a customer financing involved in the financial institutions of Malaysia. However, those institutions which received the capital under *muḍārabah* engaged themselves in business activities

such as *murābahah*, *bay' al-ṭinah*, mortgage and other investment activities that would ensure the safety of the capital and its profit. It was also found that most investments in *muḍārabah* occurred in Inter-banking Mudharabah, Special Mudharabah and Inter-banking Cheque Clearing System. It was also found that the Islamic financial institutions were more ready to accept deposits from customers under *muḍārabah*, by promising some profit for them. However, financial institutions, as investors and to avoid loss did not further invest the money under *muḍārabah*.

ملخص البحث

يقدّم هذا البحث آراء الفقهاء من مذاهب أهل السنة والجماعة حول القضايا عقد المضاربة المتعلقة ببناء العقد وصفته والمتعاقدين وصفة رأس المال وتوزيع الربح وضمان الخسر وحل النزاع بين المتعاقدين وفسخ المضاربة والتعرف على أفضل رأي من آراء الفقهاء المسائرة لظروف معاصرة. وهذا البحث يحاول أن يكشف عن قدر صلاحية استعمال المضاربة في المعاملات المالية المعاصرة، وكذلك لإدراك العوامل المانعة عن تنفيذها في تزويد رأس المال لإنجاح الأنشطة الاقتصادية خصوصا في الأنشطة الاقتصادية الكثيفة.

وتناج هذا البحث يشير إلى أن عقد المضاربة هو عقد معاوضة أي أنه عقد يقابله شيء وليس مجرد تبرعا. اتفق الفقهاء على أن المضارب مسؤول بالمال المحتفظ به وهو بريء من أي خسارة أو فساد أو ضياع حدثت. وهذا العامل يؤثر على صاحب المال لاشتراك في العقد أو بالعكس. واستعدادية صاحب المال تتعلق بثقته نحو أمانة وأهلية المضارب في تجارة ماله مضاربة.

المضاربة الجماعية نظرية تبدو أنها صالحة لاستعمالها في المؤسسات المالية المعاصرة لأنها تقدم مبلغا كبيرا لتنفيذ المشروعات الاقتصادية. ولكن عدم ضمان المضارب عامل من العوامل الرئيسية مما يؤدي إلى وهمية مؤسسات المالية لمنح أموالهم ليتجرها المضارب. وثبتت هذه القضية بقلّة التمويل في هذا العقد في المؤسسات المالية في ماليزيا. وعادة، المضارب يجري تجارتهم عن طريق المراجعة وبيع العينة والرهن وأنشطة تجارية أخرى التي لها ضمان من حيث رأس ماله وربحه. وعلى هذا الأساس نجد أكثر تمويل رأس المال مضاربة تكون في المضاربة بين البنوك

والمضاربة الخاصة وفي صرف الشيكات بين البنوك. وكذلك المؤسسات المالية الإسلامية تكون في أحسن استعداد لأخذ رأس المال من زبائنها مضاربة مع الاتفاق في تقسيم الربح فيما بينهم. والبنوك الأخرى تتاجر المال حرية ولا تستعمل طريق المضاربة حذرا من الأخذ بمجازفة الخسارة التي تتحملها نفسها فحسب.